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СЕРЕДА
Підсумки  
футбольного року – 
однозначно успішні!

Мама отримала бойову 
нагороду сина

I все ж таки –  
це вже фініш!
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Частина тиражу 
розповсюджується 

безкоштовно

Вдруге – у воєнний час  
і вдруге – успішний фініш!

Наталія Рисіч

День праців-
ників сільського 
господарства за 
давньою традиці-
єю відзначається 
як професійне свя-
то працівників чи  
не найважливішої 
галузі економіки 
України.

У третю неділю лис-
топада щороку у нашій 
державі вшановують тих, 
хто дбає про врожаї, хто 
доглядає худобу, виро-
щує птицю, збирає яго-
ди і фрукти, доглядає за 
бджілками чи розводить 
рибу. Третя неділя лис-
топада – якраз той час, 
коли землероби і, власне, 
ті працівники, які зайняті 
у сільському господарстві, 
підсумовують зроблене 
упродовж сільськогоспо-
дарського сезону, коли не 
гріх відзначити кращих із 
кращих, коли треба про 
когось згадати добрим сло-
вом, а когось вшанувати 
нагородою.

Саме з такої нагоди 
1 листопада 2023-го року 
у приміщенні Житомир-
ського обласного музич-
но-драматичного театру 
ім. Кочерги і було влашто-
ване дійство із вшанування 
працівників сільськогос-
подарської галузі Жито-
мирщини у 2023-му році. 
Звісно, сьогодні далеко не 
ті часи, коли музично-дра-
матичний театр наповню-
вався вщент і сповна учас-
никами та делегаціями від 
районів, господарств, які 
прибували відзначити 
своє професійне свято 
напрочуд дружно, актив-
но і масово. Цьогоріч у 
залі театру було чима-
ло вільних місць, а сама 
церемонія вшанування 
працівників нив і ферм 
була влаштована дуже 
просто: людям із усіх 
куточків Житомирщи-
ни вручали нагороди, 
грамоти, подяки, по-
дарунки і т. д. Потім був 
концерт, який продемон-
стрував чудовий виконав-
ський і мистецький рівень 
колективу Житомирського 
музично-драматичного 
театру.

З приводу свята, що 
вже минуло. Варто заува-
жити, що цьогоріч аграрії 
Житомирщини (і так само 
працівники аграрного 
сектору у Романівській 
селищній раді) працювали 
у дуже непростих умовах. 
Про воєнний час ми навіть 
не згадуємо, бо аграрії чи 
не першими з-поміж ін-
ших галузей української 
економіки навчилися 
жити і працювати в умо-
вах війни. Але нинішній 
рік був дуже важким з 
огляду на катастрофічне 

подорожчання пального і 
особливо добрив, дефіцит 
яких суттєво вплинув на 
підсумкові врожаї. Але 
ж невтомна і дбайлива 
праця, а також щедра 
волога, якої цьогоріч не 
бракувало, допомогли 
аграріям зібрати до -
стойний врожай і так 
само достойно заверши-
ти черговий сільсько-
господарський сезон. 
Задля об’єктивності слід 
зауважити, що податко-
вий внесок аграріїв Рома-
нівської селищної ради до 

бюджету місцевої грома-
ди у цьому році помітно 
переважив минулорічні 
показники. Знову ж таки 
навіть на свято, навіть у 
моменти урочистостей 
фермери, землероби, пра-
цівники ферм, власники та 
орендарі змушені думати і 
пам’ятати, що попереду – 
новий і, мабуть, ще склад-
ніший аграрний сезон, ще 
важчий сільськогосподар-
ський рік, хоча, якщо бути 
чесним і відвертим, то, 
здавалося б, куди вже далі? 

Проте далі – також 
буде, і до майбутнього 
виходу в поле готуватися 
потрібно вже зараз. Ну і 
якраз зараз варто і по-
трібно ще раз привітати 
працівників, що плека-
ють врожаї, доглядають 
за худобою, птицею, дба-
ють про хліб і до хліба. 
Як кажуть у народі, аби 
за рік дочекатися ново-
го свята і провести його 
у новому, однозначно і 
суто у переможному на-
строї.

Звісно, серед учасників святкового дійства була і делегація від Ро-
манівської селищної ради. А на сцену музично-драматичного театру 
для  нагородження було запрошено заступника голови СФГ «Едельвейс» 
Олександра Марцуна. Грамоту-подяку йому вручив виконуючий обов’язки 
голови Житомирської обласної ради Володимир Ширма.



2 Середа, 22 листопада 2023WWW.ZT.20MINUT.UA Новини

I все ж таки – це вже фініш!
Віктор Першко

Дивовижно, але 
серед усіх 64-х депутатів 
Житомирської облас-
ної ради нинішнього, 
восьмого, скликання 
найчастіше згадується 
прізвище депутата Вік-
тора Развадовського. 

Причому на сесіях обласної 
ради Віктор Йосипович бував 
дуже нечасто, а після 24 лютого 
2022-го року, з часу масованої 
агресії росії в Україну, депутат 
із генеральськими атрибутами 
взагалі зник з поля зору вибор-
ців. Але все ж таки на шпальтах 
газет, у стрічках інтернетівських 
новин про Віктора Развадовського 
згадували частіше, аніж про будь-
кого із його колег. А все чому? 
Та знову ж таки із дивовижної 
причини: голова фракції «За 
майбутнє» вирішив скласти із 
себе депутатські повноваження 
і кілька разів звертався із заявою 
потрібного змісту до сесії облас-
ної ради. Під час сесій депутати 
тричі (16 березня, 27 квітня та 
17 серпня 2023-го року) розгля-
дали заяву свого колеги і жодного 
разу позитивного рішення щодо 
позбавлення В. Й. Развадовського 
звання депутата обласної ради 
так і не ухвалили. Щоразу у 
депутатському середовищі не 
вистачало голосів для ухвали 
рішення про позбавлення депу-
татського мандату Віктора Разва-
довського. При цьому депутати 
Житомирської обласної ради 
жодного разу не прокоментували 
ситуацію щодо того, які ж саме 
причини змушують депутатську 
більшість нинішнього скликання 
Житомирської обласної ради не 

відпускати В. Й. Развадовського 
із числа депутатів. При цьому 
усім разом, як виборцям, так і 
депутатам обласної ради, було 
зрозуміло, що толку від депутата, 
який скаржиться на здоров’я і не 
бажає працювати у складі об-
ласної ради, вже  не буде.

Між тим Развадовський як 
справжній юрист (все ж таки док-
тор юридичних наук) вже після 
другої (невдалої) спроби позбути-
ся депутатських повноважень під 
час сесії облради вирішив звер-
нутися до суду. Зрештою, як ви-
явилося, це був правильний шлях 
для досягнення суто тактичної 
мети піти із депутатів у звичайне 
життєве плавання. Поки трива-
ли суди, обласна рада ще раз (17 
серпня 2023-го року) спробувала 
звільнити свого колегу від його 
депутатських обов’язків, але із 
того, як ми вже казали, нічого 
не вийшло. Між тим суд все ж 
таки постановив, що ефективним 
способом захисту прав позивача 
(тобто Віктора Развадовського) 

буде припинення його повно-
важень депутата Житомирської 
обласної ради. Керівники Жито-
мирської обласної ради були не 
згодні із таким рішенням суду і 
подали апеляційну скаргу. Що-
правда, і апеляційний суд при-
йняв все ж таки сторону Віктора 
Развадовського, і аж 7 листопада 
2023-го року було прийняте, ма-
буть-таки, історичне рішення про 
позбавлення В. Й. Развадовського 
статусу депутата Житомирської 
обласної ради. Ще за кілька днів 
вже обласна територіальна ви-
борча комісія, реагуючи на рі-
шення суду, виключила Віктора 
Развадовського із списку депута-
тів Житомирської обласної ради 
нинішнього восьмого скликання 
і вирішила, що замість нього де-
путатом стане добре відома на 
Житомирщині Раїса Гула. Вона 
тривалий час очолювала обласне 
управління сім’ї та молоді і вже 
раніше обиралася депутатом 
Житомирської обласної ради. 
Відтепер під час чергової сесії 

Житомирської облради Раїса 
Миколаївна виголосить присягу 
депутата, отримає відповідне 
посвідчення і приступить до ви-
конання обов’язків.

На цьому, здавалося, і все. 
Історія із позбавленням Вікто-
ра Развадовського досягла свого 
фінішу, і можна було б постави-
ти крапку. Формально так воно 
і є, але насправді позбавлення 
Віктора Развадовського звання і 
статусу депутата означає завер-
шення великої, тривалої епохи, 
яку суто умовно, але доволі чіт-
ко і однозначно, можна назвати 
епохою Віктора Развадовського. 
Вона розпочалася у середині 
90-х, коли в Україні ставала на 
ноги олігархічна модель влади, 
коли депутат, який отримував 
від влади «одобрямс» на вибори, 
зобов'язувався і чітко виконував 
вказівки, побажання і в цілому 
лінію так званої партії влади, 
яка часто змінювала свої назви, 
але ніколи не змінювала своєї 
суті жити для себе за кошти на-
роду і країни. Слід зауважити, 
що В. Й. Развадовський чітко і 
на відмінно засвоїв правила тієї 
моделі політичної поведінки, яку 
називають олігархічно-клановою. 
Він знаходив мову із НДП (народ-
но-демократичною партією), із 
СДПУ(о), із донецькими «регіона-
лами» і навіть із політиками «Єв-
ропейської солідарності». Навіть 
у часи, коли Віктор Йосипович 
у парламент не потрапляв, олі-
гархічно-кланова система одразу 
ж дарувала йому доволі високу 
посаду. Проте завершення своєї 
політичної кар’єри у Віктора Йо-
сиповича вийшло ганебним. Він 
відчув свою непотрібність краї-
ні і виборцям у часи найважчих 
випробувань. Очолювана ним 
фракція «За майбутнє» нічим ви-
значним у роботі Житомирської 
обласної ради від жовтня 2020-го 
року так ні разу і не відзначилася. 

Хіба лише тим, що лідер фракції 
на початках діяльності новообра-
ної обласної ради зумів вибити 
для своїх колег-однопартійців 
посади керівників (директорів) 
у комунальних установах, під-
порядкованих Житомирській 
обласній раді. 

Зате до своїх вибор-
ців-земляків, а також до 
своїх депутатів-одно-
партійців, наприклад, 
на сесію Романівської 
селищної ради, Віктор 
Йосипович упродовж 
трьох років (!) так жод-
ного разу й не навідався. 
Точно таку ж поведінку 
сповідують і депутати 
облради, які живуть у 
Романові і яких обрали 
до Житомирської об-
ласної ради за списками 
партії «За майбутнє». 

Тому, імовірніше, так воно і 
буде, що партії «За майбутнє» ні 
в Романові, ні на Житомирщині 
загалом у найближчому майбут-
ньому вже не буде. Так само, як 
і Віктора Развадовського, який 
у листопаді 2023-го року таки 
зумів оформити для себе ще й 
політичну пенсію. Як малень-
кий, суто символічний додаток 
до тієї немаленької пенсії від 
держави, яку він і досі отримує 
на рівні зарплати бойового офі-
цера ЗСУ.

Водночас приклад депутат-
ської кар’єри генерала-пен-
сіонера мав би стати уроком 
для виборців усіх наступних 
поколінь і каденцій. Зрештою 
жодні подарунки, концерти 
чи інші обіцянки на майбут-
нє ніколи не замінять таких 
чеснот, як мужність, честь і 
гідність, як базових засад будь-
якої людини, що дбає не лише 
за себе, але й за інших.

Студенти самі визначатимуть тривалість навчання в 
університеті. Що пропонують змінити у вищій освіті?

Уряд ініціював зміни у ви-
щій освіті. Зокрема, Кабмін 
планує запровадити міждис-
циплінарні освітні програми 
та дистанційну форму на-
вчання. 

Законопроєкт № 10177 вже направили 
на розгляд комітету. Аналітики Центру 
спільних дій пояснюють, що зміниться для 
студентів та закладів вищої освіти. 

На думку аналітиків, поданий законо-
проєкт розширить можливості для студен-
тів вивчати те, що їм цікаво. Адже тепер 
вони зможуть розробляти індивідуальний 
план на кожний рік навчання. Законопро-
єкт запроваджує міждисциплінарні освітні 
програми. Це дозволятиме вивчати пред-
мети з різних галузей знань. Відповідно 
до законопроєкту річне навантаження 
студента має становити не менше 30 та не 
більше 80 кредитів ЄКТС (1 кредит ЄТКС 
становить приблизно 30 навчальних годин).  

Студенти можуть зменшити тривалість 
навчання в межах програми. Для цього 
потрібно протягом року накопичити біль-
ше кредитів, ніж вимагається, і успішно 
скласти всі іспити.  

«240 кредитів можна буде засвоїти за 4 
роки, по 60 кредитів на рік (як зараз). Але до-

зволятиметься обрати більше навантажен-
ня по 80 кредитів, завершити бакалаврську 
програму за 3 роки. Можна буде й навпаки 
– обрати менше навантаження на більший 
строк», – роз'яснюють у пресслужбі Мініс-
терства освіти й науки України.  

Водночас у 2023 році проводився остан-
ній прийом на навчання для здобуття 

освітнього ступеня молодшого бакалавра. 
Скасувати з наступного року мали також 
заочну та вечірню форми навчання. Але в 
законопроєкті щодо державної підсумкової 
атестації та вступної кампанії 2024 року ці 
зміни не підтримали. Тобто наступного 
року на заочну та вечірню форми навчання 
набір все ще має проводитися. Хоча їх таки 

варто було скасувати, вважають аналітики 
Центру спільних дій.  

«Скасування заочної та вечірньої форми 
зумовлено їхньою поганою репутацією, адже 
люди просто отримують диплом, не здо-
буваючи реальних знань. До того ж вступ 
на ці форми навчання є легальним способом 
для чоловіків призовного віку уникнути мо-
білізації», – пояснює аналітикиня Оксана 
Заболотна.

Як альтернативу урядовий законопро-
єкт вводить дистанційну форму навчання. 
Таким чином студенти зможуть самостійно 
обирати час та місце для занять у межах 
графіку навчання. 

Запропонований законопроєкт також 
збільшить автономію університетів в роз-
робленні та впровадженні освітніх програм, 
вважають у Центрі спільних дій. Заклади 
вищої освіти зможуть створювати освіт-
ні програми як самостійно, так і спільно 
з іншими закладами освіти, науковими 
установами, дослідницькими центрами, 
підприємствами.

Загалом зміни у сфері вищої освіти по-
кликані наблизити українську систему до 
європейської. У Міністерстві освіти й науки 
вважають, що це полегшить входження 
України до міжнародного академічного й 
наукового простору. 

Джерело: Центр спільних дій
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Про це варто пам’ятати і в жодному разі – 
не забувати!

Віктор Радчук

Чергова річниця трагедії 
під Базаром, яка сталася 102 
роки тому, мала стати черго-
вою нагодою нагадати україн-
ському суспільству про по-
дію, яка увійшла до знакових 
рубежів історії національно-
визвольної боротьби нашого 
народу за право жити у віль-
ній, незалежній державі.

21 листопада 1921 року на околиці 
Базару карателі-котовці розстріляли 359 
полонених вояків армії УНР. В історії воєн 
подібних випадків було не так вже й багато, 
оскільки зазвичай полонені та поранені 
вояки залишаються живими, хоча й пере-
бувають в ув'язненні. Тим паче у складі 
Волинської групи було чимало зовсім юних 
козаків, які у 16-17 років рушили визволяти 
рідну землю від московсько-більшовицько-
го ярма. У листопаді 1921-го року червоно-
армійці були точно такими орками, як і 
їхні нинішні москвини-нащадки. Тодішня 
Волинська група армії УНР, сформована із 
розташованих у польських таборах вояків, 
намагалася прорватися додому, де ненасит-
ні загарбники із півночі насаджували влас-
ні, тепер вже комуністично-більшовицькі 
порядки. Керівництво УНР, перебуваючи в 
еміграції, розраховувало на те, що населен-
ня в Україні повстане, як тільки побачить 
збройний натиск на комуну. Проте час для 
повстання був обраний вкрай невдало, бо 
апогей народного невдоволення більшо-
вицькими поборами в Україні припав на 
травень – липень 1921-го року, а вояки армії 
УНР вступили на українську землю вже у 
жовтні – листопаді. 

Але рейд, який отримав назву Друго-
го зимового походу, таки розпочався, і на 
перших порах українці у сутичках із гарні-
зонами червоної армії та чекістами зазвичай 
мали успіх. Проте сили були нерівні. Про-
ти Волинської групи генерала-хорунжого 
Юрка Тютюнника, яка мала у своєму складі 
трохи більше 900 вояків, проти загону по-
встанців Тихона Гопанчука, проти ще одно-
го загону Палія-Чорного, який перетнув 
кордон в районі Шепетівки і йменувався 
Подільською групою, проти кавалерійсько-
го загону генерала Нельговського, проти 
розвідувального відділу Василя Падалки 
і ще однієї групи повстанців під орудою 
Петра Філоненка, комуно-більшовицька 
влада зібрала майже дві дивізії кінноти. Це 
щонайменше 18-20 тисяч шабель. До того 
ж у деяких ситуаціях більшовицьке коман-
дування залучало до знищення вояків армії 
УНР бронепотяги, курсантів Житомирської 
школи командирів, відділи чекістів, які 
тероризували населення Житомирщини 
та Поділля продрозверсткою та поборами. 
Якщо суто хронологічно, то сама трива-
лість Другого зимового походу вмістилася 
у місячний термін. Основну увагу червона 
кіннота, якою командував Котовський, зо-
середила на загонах Волинської групи під 
командуванням Юрка Тютюнника. Слід 
зауважити, що рейд загону Юрка Тютюн-
ника проходив у напрочуд важких умовах. 
Сніг миттєво замітав дороги, мороз у деякі 
дні (12-15 листопада) сягав 15-17 градусів, і 
перше, від чого страждали українські во-
яки, – відмороження та простуди. І тим не 
менше щодня загони Волинської групи до-
лали до 40 кілометрів шляху, ведучи тяжкі 
бої із червоними вершниками. Масованого 
повстання проти радянсько-комуністичної 
влади у листопаді 1921-го року так і не вда-
лося підняти, хоча упродовж рейду вояків-
уенерівців зустрічали як визволителів. У 
селах вони отримували можливість пере-
почити, розмістити поранених, поміняти 
коней, які втомилися від тяжких переходів.

Усе вищезазначене давно відоме ши-
рокому загалу покоління українців, які 
вже народилися, росли і виховувалися в 
умовах незалежної Української держави. 
Якраз із проголошенням незалежності 24 
серпня 1991-го року і співпав початок ре-
несансу правди про події під Базаром. За 
тридцять два роки вся Україна, а подекуди 
громадськість у європейських країнах дізна-
лися багато з того, як насправді відбувався 

Другий зимовий похід. Але ми знаємо ще 
далеко не все. Ще гірше – ми починаємо 
забувати те, чого забувати не можна. Це 
якраз про те, що у 2023-му році урочистості 
біля меморіалу під Базаром пройшли за 
участі трьох десятків людей, які приїхали 
із Малина та столиці України. Як і торік, у 
2022-му році, про трагедію під Базаром як 
апофеоз боротьби за УНР на Житомирщині 
просто забули згадати. Чи то в обласній 
адміністрації досі не можуть розподілити 
обов’язки між управліннями національ-
но-патріотичного виховання та культури 
і туризму, чи, можливо, основний акцент 
уваги чиновники зосередили на підготовці 
заходів до Дня Гідності та Свободи, який 
також відзначається в Україні 21 листопада? 

Так чи інакше, але ще один шанс для 
нагадування людям про наслідки орієнтації 
на північного сусіда як на брата цьогоріч 
втрачено. При цьому важливо зауважити, 
що вшановувати пам'ять патріотів, які за-
гинули під Базаром можна зовсім не біля 
меморіалу, розташованого на окраїні цього 
селища у Народицькій  громаді. Адже до-
статньо глянути на карту, яку можна зна-
йти у Вікіпедії, у більшості підручників із 
історії, де показано траєкторії маршрутів 
руху загонів, що взяли участь у Другому 
зимовому поході. Там чітко видно ті села 
й міста Житомирської області, де зу-
пинялися бійці Тютюнника, Гопанчу-
ка, Чорного, Негельського. Адже села 
Врублівка, Войташівка, Дідовичі, Кри-
вотино, Лопатичі, Кішин, Чайківка, 
Раївка, Заньки, Кочерів і навіть Кодня 
все ще існують, розвиваються і в них 

проживають наші земляки-полісяни. 
Адже саме у цих селах (і у багатьох ін-
ших – також) зупинялися, а часто ще 
й вели бої учасники Другого зимового 
походу. Романівщина, наприклад, відо-
ма тим, що Подільська група полковника 
Палія-Чорного у листопаді 1921-го року 
рухалася і зупинялася не лише у селі 
Врублівці, але й ночувала 3 листопада 
у селі Буда-Голубин (нині – Голубин). 
А вже трохи пізніше, у момент розправи 
війська Котовського над полоненими під 
Базаром, через територію нинішньої 
Романівської громади рухалась група 
Василя Падалки, яка зупинялась на хуторі 
Голубин (був і такий), а потім ще й у селі 
Вільха. Усі ці факти поки що залишаються 
маловивченими, адже можливостей для 
такого вивчення довгий час ми просто не 
мали, перебуваючи у полоні радянської 
минувщини. А сьогодні, вже в умовах влас-
ної держави, до пізнання минулого, а тим 
паче – до його найглибшого осмислення 
у нас чомусь не доходять руки. Зрештою, 
це стосується не лише Романівщини і не 
лише подій, що увійшли до історичної 
спадщини як Другий зимовий похід армії 
УНР. Звідси, якраз від таких дат, ювілеїв 
та річниць, ми повинні робити правильні 
і єдино можливі висновки. Аби не повто-
рювати помилок минулого. Аби пам’ятати 
про тих, хто фанатично любив свій рідний 
край і готовий був йти на грандіозні та 
величні самопожертви задля його свободи, 
незалежності та процвітання. Ось тільки і 
всього, що варто пам’ятати, а ще важливіше 
– просто не забувати.

Майже кожен другий ветеран вважає, що суспільство  
не поважає таких, як він – результати онлайн-опитування 

Український ветеранський 
фонд Мінветеранів 20 листо-
пада презентував результати 
чергового онлайн-опитування 
«Портрет ветерана». 

У ньому досліджували думку 
ветеранів/ок та чинних військо-
вослужбовців/виць. Аналітики 
фонду зафіксували тенденцію до 
погіршення ставлення суспільства 
щодо ветеранів російсько-україн-
ської війни та оцінок виконання 
державою зобов'язань перед вій-
ськовими на думку самих військо-
вих та ветеранів.

Результати опитування під-
креслили сталу тенденцію до 
зростання частки ветеранів, які 
переконані, що держава не вико-
нує у повному обсязі обов’язки та 
гарантії, які передбачені політи-
ками щодо підтримки ветеранів 
та їхніх родин. 

Відповідаючи на питання «На 
Вашу думку, чи виконує сьогодні 
держава свої зобов'язання перед 

ветеранами?», близько половини 
респондентів – 44,6%, відповіли, 
що держава, найімовірніше, не 
виконує свої зобов’язання. Менше, 
ніж за рік відсоток ветеранів, які 
вважають, що держава зовсім не 
виконує своїх зобов’язань перед 
ними, зріс удвічі (жовтень – 21,4% 
проти 8,3% у лютому 2023 р.). На-
томість 18,8% опитаних вважає, 
що, найімовірніше, виконує. 

Ветерани, котрі перейшли 
до цивільного життя, вважають, 
що суспільство їх не поважає. За 

результатами аналогічного опи-
тування у лютому 2023 року, 4% 
вважали, що суспільство «зовсім 
не поважає» ветеранів. Цей по-
казник зріс удвічі: у жовтні 2023 
року склав 9,8%. Зросла й загальна 
частка ветеранів, які переконані у 
відсутності поваги до них, – 44,1% 
проти 25,4 % у лютому 2023 року 
(це сумарні відповіді по категоріях 
«зовсім не поважає» + «імовірні-
ше, не поважає»). 

Поточне опитування засвід-
чило актуальність для ветеранів 

таких ризиків, як проблеми з фі-
зичним здоров’ям та труднощі з 
отриманням медичної допомоги 
– 55,2% респондентів, психоемо-
ційна нестабільність – 53,8%, від-
сутність інклюзивного простору 
та адаптованого робочого місця 
для осіб з інвалідністю – 53,2%, 
нерозуміння суспільства – 46,6%, 
проблеми з оформленням соці-
альних пільг – 44,5%, відсутність 
роботи – 42,5%.

Водночас переважно малоймо-
вірним респонденти вважають 
появу таких явищ, як порушення 
законів, участь у злочинності – 
36,6% та самогубства – 29,1%.

Однією із поширених по-
треб ветеранів у цивільному 
житті залишається потреба 
працевлаштування. За резуль-
татами опитування аналітики 
УВФ помітили стійку непевність 
щодо повернення до свого робо-
чого місця після демобілізації. Це 
не дивно, адже війна та участь у 

бойових діях часто змінює світо-
гляд людей, їхні пріоритети та 
плани на життя. 

У своїх дослідженнях Україн-
ський ветеранський фонд аналізує 
настрої військових та ветеранів 
щодо можливого повернення на 
своє робоче місце або створен-
ня власної справи. Це питання 
висвітлено у межах досліджень 
«Потреби ветеранів 2023» та «По-
треби та перешкоди ветеранів при 
працевлаштуванні 2023». 

Необхідним елементом по-
будови суспільної злагоди є 
розуміння потреб один одного. 
Відсутність інформації або її не-
правдивість провокують форму-
вання міфів, чуток, упереджень, 
результатом чого може стати 
погіршення якості діалогу між 
ветеранами та суспільством. Вза-
ємне порозуміння та підтримка 
ветеранів і військовослужбовців 
важливі не після перемоги, а вже 
зараз.
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Мама отримала бойову 
нагороду сина

Відповідно до Указу Прези-
дента України  № 336/2023 від 
19 червня 2023 року «Про відзна-
чення державними нагородами 
України», за особисту мужність, 
виявлену у захисті державного 
суверенітету та територіальної 
цілісності України, самовіддане 
виконання військового обов’язку 
сержанта Горбатюка Руслана 
Олександровича нагороджено 
орденом «За мужність» ІІІ ступеня 
(посмертно). 

15 листопада 2023-го року нагоро-
ду загиблого сина від керівництва 8-го 
відділу Житомирського РТЦК та СП отримала мама 
Антоніна Антонівна.

Нагадаємо, що Руслан Горбатюк загинув 16 серп-
ня 2022-го року під час виконання бойових обов’язків 
поблизу населеного пункту Мазанівка Донецької 
області, захищаючи волю і незалежність України.

Відбулася 37-ма позачергова сесія 
Миропільської селищної ради

17 листопада 2023-го року під головуванням 
селищного голови Світлани Власюк відбулася 
37-ма позачергова сесія Миропільської селищ-
ної ради 8-го скликання.

У роботі сесії взяли участь 15 депутатів. На по-
рядок денний було винесено п'ять питань. В процесі 
роботи були прийняті рішення щодо достроково-
го припинення повноважень депутата, внесення 
змін до бюджету Миропільської селищної тери-
торіальної громади на 2023 рік, внесення змін до 
Програми інвестицій, реформування та розвитку 

житлово-комунального господарства Миропільської 
селищної ради на 2022-2025 роки та затвердження її 
у новій редакції, внесення змін до переліку об’єктів 
комунальної власності Миропільської територіаль-
ної громади першого типу для передачі в оренду 
на умовах аукціону та затвердження його в новій 
редакції.

З усіма рішеннями, прийнятими на сесії, можна 
буде ознайомитися на офіційному сайті Миропіль-
ської селищної ради протягом визначеного законо-
давством терміну.

Прийняли людей із Донеччини
17 листопада 2023 року на залізничному вокзалі міста 

Бердичева представники Миропільської селищної ради та 
поліцейські офіцери громади зустріли людей із Донеччини, 
які змушені  були покинути свої квартири та будинки через 
активні бойові дії.

До тимчасового місця перебування у Миропільській громаді 
приїхало 13 осіб, з яких четверо дітей.

Базою для облаштування донеччан у місці їхнього компактного 
тимчасового проживання стало приміщення одного із дитячих 
садків громади, функціонування якого призупинено через недо-
статню кількість дітей у 2021 році.

Аби переселенці почувалися в умовах належного житлового 
комфорту, упродовж кількох місяців у приміщенні колишнього 
дитсадка було проведено чималий обсяг ремонтних робіт.

Насамперед відбулась заміна газового котла на твердопаливний 
та відремонтовано котельню. Налагоджено системи водопостачання 
та водовідведення. Облаштовано душову кімнату та внутрішні 
вбиральні, частково замінено електропроводку, встановлено бой-
лер, закуплено холодильник, пральну машину, плиту, кухонне 
приладдя, посуд, білизну та ковдри.

Завдяки небайдужості підприємців громади вимушених пе-
реселенців на певний час забезпечено продуктами харчування 
та речами першої необхідності. Так що донеччанам у Мирополі 
сподобається – це факт, а нині керівництво громади висловлює 
подяку усім, хто долучився до підготовки приміщення для 
переселенців. Спасибі за небайдужість!

Фокус передачі: які види шахрайства розповсюджені 
на Житомирщині і як не стати жертвою шахраїв

Про те, як не стати 
жертвою шахраїв, гово-
римо з начальником ВПК 
в Житомирській області 
ДКП НП України Владис-
лавом Мотовильцем. 

– Як часто шахраї видурю-
ють гроші через інтернет-по-
купки?

Цей шахрайський сценарій 
побудований на вірі українців 
у дива. За неймовірно вигідною 
пропозицією вам можуть за-
пропонувати придбати усе: від 
одягу та побутової техніки – до 
пластикових вікон та цукру. Єдина 
спільна умова – передоплата. 

Аби стовідсотково уберегти-
ся від шахраїв, потрібно діяти 
за схемою: отримав товар, пере-
вірив якість і тільки після цього 
заплатив. Останніми роками 

з'явились перевірені платформи 
для купівлі-продажу через інтер-
нет із захистом покупця. І якщо 
продавець не надішле вам товар, 
то власники цієї платформи обі-
цяють повернути вам кошти.

Якщо вас приваблює низька 
вартість товару, пам'ятайте на-
родну мудрість: скупий платить 
двічі. Причому усвідомлюйте: 
шахраї зазвичай – люди розумні 
й винахідливі. Позитивні відгуки 
на сайтах чи ж форумах можуть 
бути справою їхніх же рук. А пе-
редоплата як обов'язкова умова 
– маркер, що із цим продавцем 
бажано справи не мати.

– Які зараз ви спостерігаєте 
типові види шахрайств?

Одним із найпоширеніших 
видів шахрайства є псевдоблаго-
дійність. Це такий вид шахрай-
ства, коли у будь-яких соцмережах 
чи на сайтах розміщують оголо-
шення про збір коштів на допо-
могу ЗСУ, на купівлю амуніції чи 
пального, допомогу хворим дітям 
та інше. І дуже багато людей на 
це ведуться, бо шахраї б'ють на 
жалість.

Псевдоблагодійність можна 
одразу поєднати з іншим видом 
злочинів. Коли ви спілкуєтеся з 
шахраєм і бажаєте переказати 
гроші, то вам надсилають форму, 
де ви заповнюєте свої особисті 
і банківські дані, а насправді 
виявляється, що це фішингове 
посилання. Це унікальний вид 
шахрайства, що поширений між 
іншими видами шахрайства, він 
дуже популярний зараз. Фішинг 
створений для того, аби заволо-
діти вашими персональними 

даними та конфіденційною інфор-
мацією. Його підлаштовують під 
будь-яку тематику – від продажу 
одягу до виплати допомоги ВПО.

– А що робити, коли при-
ходить повідомлення про ви-
граш автомобіля чи квартири? 
Адже це теж шахрайство?

Розігруючи цей сценарій, афе-
ристи грають на вірі українців у 
дива і халяву. Отримати знічев'я 
авто чи ж інший коштовний приз 
– мрія чи не кожного. Шахраї як 
професійні психологи переко-
нують у надвигідності пропози-
ції. І найголовніше – у тому, що 
скористатися нею можна лише 
у цю хвилину, не маючи часу на 
роздуми. Мовляв, з хвилини на 
хвилину фортуна може обрати 
іншого. І люди, окрилені щастям 
і думкою «А раптом?», – ведуться.

При цьому, «виграти» мож-
на не тільки авто, а й побутову 
техніку, поїздку закордон тощо. 
Та перш ніж виконувати умови 
«акції», переконайтеся у досто-
вірності інформації.

У таких випадках можна по-
радити тільки єдине: не бути 
надто довірливими і вмикати 
здоровий глузд. Перед тим, як 
перераховувати кошти, поставте 
самому собі питання: як можна 
щось виграти, не бравши участь 
у акції? Безкоштовний сир відомо 
де можна знайти.

– Як зрозуміти, що став 
жертвою шахраїв і які перші 
дії постраждалих?

Потрібно невідкладно зверну-
тись до кіберполіціі, оскільки чим 
швидше ви звернетеся із заявою 
про шахрайство, тим у правоохо-

ронців буде більше можливостей 
встановити особу зловмисника та 
провести повний комплекс заходів 
для повернення потерпілому його 
втрачених коштів.

– Дайте нашим читачам 
кілька порад з кібергігієни.

Якщо ви будете пам'ятати, 
що з вами у будь-який момент 
може статися шахрайство, бу-
дете критично мислити, будете 
дотримуватися простих правил 
інформаційної гігієни, то ви не 
станете потерпілими ніколи. Про 
це потрібно постійно нагадува-
ти. І краще б замість безглуздих 
білбордів у нас розміщували на-
гадування про кібергігієну.

Говоріть про це зі своїми бать-
ками, зі своїми бабусями та ді-
дусями, щоб вони не передавали 
банківські дані стороннім особам, 
щоб якщо їм дзвонять і кажуть, 
що їхні рідні потрапили у біду, 
то нехай вони перетелефонують 
вам чи рідним.
• Найперше потрібно обирати 

складні паролі та ставити дво-
факторну авторизацію на всіх 
своїх акаунтах.

• Не вводити свої паролі на не-
відомих сайтах.

• Не переходити за невідомим 
посиланнями.

• Перевіряти благодійні органі-
зації, яким пересилаєте гроші.

• Не повідомляти персональні 
дані у телефонних розмовах.

• Не вказувати реквізити своїх 
карток та CVV коди на невідо-
мих сайтах.
– А кіберполіція тут на міс-

ці якось бореться з російською 
агресією?

Департамент кіберполіції до 
війни мав свій телеграм-канал, де 
ми блокували наркотичні теле-
грам-канали. Там було близько 150 
000 підписників, зараз він вже має 
300 000 користувачів. Як тільки по-
чалася повномасштабна війна, то 
цей телеграм-канал змінив напрям 
роботи на боротьбу з російською 
пропагандою в інтернеті – це якраз 
інформаційна війна. За допомо-
гою цього інструменту та інших 
систем кіберполіція займається 
інформаційним спротивом. Мож-
на сказати, що тепер в інтернеті 
вже дуже мала кількість російської 
пропаганди. Вона значно зменши-
лася.  Це тому, що всі працюють.

«Stop Russia MRIYA» – назва 
цього проєкту. Інформацію про 
нього ви можете побачити на 
вулицях міста, у школах та ЗМІ. 
Телеграм-канал призначений 
блокувати проросійську рито-
рику. Кожна людина може стати 
волонтером. Він був створений 
у співпраці із Департаментом 
кіберполіції та великими волон-
терськими організаціями України.

– Розкажіть детальніше про 
волонтерів, які з вами співп-
рацюють.

З кожним із волонтерів осо-
бисто спілкуємося, знайомимося. 
Це житомиряни. Будь-кому стави-
ти завдання не будемо. Якщо у лю-
дини є бажання, то ми особисто 
з нею спілкуємося. Кожен може 
стати волонтером, якщо захоче. 
Ціль одна – побороти окупанта та 
пришвидшити перемогу над агре-
сором. Адже на інформаційному 
фронті також ведуться активні дії 
та супротив.

 Начальник ВПК в Житомирській 
області ДКП НП України
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Підсумки футбольного року – 
однозначно успішні!

Віктор Єрофєєв

Через багато обставин 
вийшло так, що заключ-
ний матч чемпіонату 
України з футболу серед 
команд аматорів рома-
нівський FC «VIVAD» у 
2023-му році не зіграв, а 
гру, яку романівські фут-
болісти мали проводити  
на  стадіоні у Вільхівцях 
(Закарпатська  область), 
перенесли на весну 2024-
го року.

Таким чином, «VIVAD» за-
вершує 2023-й рік, перебуваючи 
на 9-му місці у турнірній таблиці 
чемпіонату України серед аматор-
ських команд. Якщо вважати, що 
відстань між командами, які посі-
дають друге і дев’яте місце у групі, 
вимірюється лише двома очками, 
то стає зрозумілим, що одна із 
двох відповідей щодо переможців 
групи, де виступає романівський 
клуб, буде відомою аж у травні 
2024-го року. Йдеться якраз про 
команду, яка займе другу сходин-
ку у групі і також отримає право 
змагатися за путівку до когорти 
команд другої ліги УПЛ. Щодо 
першої сходинки, то питання про 
переможця групи вже не стоїть 
– лідер групи «Куликів-Юність» 
створив собі такий запас міцності, 
що похитнути львів’ян навряд чи 
комусь вдасться. А ось долю друго-
го місця у групі поки що не зможе 
передбачити ніхто. Включно із 
найкращими авторитетами чи 
знавцями футбольної науки.

Отже, FC «VIVAD» йде на  
зимову перерву із дуже непро-
стим завданням. В середині 
березня 2024-го року романів-
ські футболісти мають бути 
в оптимальній спортивній 
формі, аби вже у перших мат-
чах аматорського чемпіонату 
України впевнено рухатись 
вверх. Надія і шанси на те, щоб 
посісти другу сходинку за підсум-
ками двоколового турніру, у пред-
ставника Житомирщини поки що 
є. Але умова досягнення успіху 
сьогодні видається дуже зрозумі-
лою: у кожному матчі досягнення 
максимального результату. Мож-
ливо, «VIVAD» не завжди і не у всіх 
матчах святкуватиме перемогу, але 
поразок у боротьбі за друге місце 
бути не може.

З огляду на такі завдання і 
шанси, які все ще видаються до-
волі оптимістичними, «VIVAD» 
упродовж зимових канікул від-
почиватиме зовсім недовго. Вже 
зараз романівчани беруть участь 
у турнірі з футзалу, де щотижневі 
матчі дозволяють гравцям бути у 
тонусі мінімально потрібної готов-
ності. Ну а вже із середини січня 
2024-го має стартувати зимова 
першість міста Житомира, яку 
суперники традиційно про-
водять на «Спартак Арені». А 
загалом тренувальний календар 
остаточно і сповна сформувати 
важко. Як правило, він складається 
у швидкому, так званому ручному, 
режимі.

Втім, про це говорити зарано. 
Поки що FC «VIVAD» готується 
до весняної частини чемпіонату 
України серед аматорів, а це озна-
чає, що кадровий склад команди 
слід підсилити як мінімум трьома, 
а краще – чотирма футболістами 
належної кваліфікації, які допо-

можуть романівському клубу рво-
нути на верхні стрічки турнірної 
таблиці аматорського чемпіона-
ту України навесні 2024-го року. 
Водночас не треба забувати, що і у 
чемпіонаті Житомирської області 
зразка 2024-го року боротьба буде 
куди запеклішою, аніж цьогоріч. 
Вже сьогодні відомо, що коростен-
ський «Мал» у наступному сезоні 
ставить безумовним завданням 
повернення собі титул чемпіона 
Житомирщини. До всього цього 
можна додати, що у Звягелі також 
зробили належні висновки після 
невдалого виступу влітку – восени 
2023-го року обох своїх команд. 
Тож у 2024-му Звягель має намір 
створити одну, але куди сильнішу 
футбольну дружину. Такі ж точно 
наміри має і ємільчинська грома-
да, яка вже зараз готується до ка-
дрового посилення «Уборті» вже у 
січні – лютому 2024-го року. Своє 
слово навесні 2024-го має сказати 
футбольний клуб «Полісся» із села 
Ставки у Радомишльській міській 
громаді. Якщо не забувати про 
стабільно високі амбіції ФК «Бер-
дичів», то неважко здогадатись, 
що рівень футбольної конкуренції 
вже у наступному сезоні на Жито-
мирщині вочевидь підвищиться. 
Тим паче усім відомо, що проти 
дворазового поспіль чемпіона об-
ласті суперники будуть грати із 
особливим настроєм.

Щодо підсумків  футбольного 
сезону для усієї Романівської 
громади, то він однозначно 
має позитивне забарвлення. 
Окрім обласного чемпіонства 
FC «VIVAD», у Романівській 
селищній раді з’явилася ре-
кордна у масштабах усієї 
Житомирщини кількість фут-
больних стадіонів. 

Силами все того ж президента 
«VIVADу» Ігоря Ходака футболь-
не поле відтепер вже майже го-
тове до проведення футбольних 
поєдинків не лише у Романові, 
але й у Врублівці. А якщо вра-
хувати стан футбольного газо-
ну у Романівці, де у цьому році 
своїх суперників приймали як 
«VIVAD», так і врублівська «Зоря», 
якщо врахувати, що вже влітку 
2024-го року грати на своєму 
стадіоні зможуть і футболісти 
Биківки, де знову ж таки поста-
рався Ігор Ходак, то Романівщина 
у 2024-му році буде однозначним 
лідером у Житомирській області 

за кількістю футбольних майдан-
чиків дуже пристойного рівня. 
Все це робиться і зроблено зо-
всім не для того, щоб мати гарні 
статистичні показники щодо 
розвитку футбольно-спортивної 
інфраструктури. Все це зробле-
но для реальної популяризації 
футболу як улюбленої гри сотень 
хлопчаків (і дівчаток – також) Ро-
манівської громади. Якраз звідси, 
зі створення матеріальної бази 
для розвитку спорту, і форму-
ється бажання жити, творити і 
досягати успіху не далеко у світах 
чи за кордоном, а вдома, у рідно-
му краї.

У Романові – не за планом! Але – потрібно!
Наталка Рисіч

Зовсім нещодавно, 
16 листопада, у Жито-
мирі було проведено 
культурологічний захід 
«Молодь за мир і про-
цвітання України». 

У листопаді 2023-го це вже, 
мабуть, другий за ліком приклад 
уваги найвищого керівництва об-
ласті до молоді та молодіжних 
проблем. Спочатку під патрона-
том голови Житомирської ОВА 
Віталія Бунечка відбулося чергове 
засідання молодіжної ради. А 
потім – ще й культурологічний 
захід. До речі, нічого аж такого 
культурологічного у заході не 
було, бо все скидалося більше на 
гарний концерт за участі справді 
талановитих виконавців. Знову ж 
таки у продовження теми діяль-
ності молодіжних рад минулого 
тижня пролунала інформація 
про те, що станом на початок 
листопада 2023-го року у гро-
мадах Житомирської області 
створені та діють 23 молодіжних 
консультативно-дорадчих органі-

ви. Є цікаве зауваження, що до 
кінця 2023-го та упродовж 2024-
го років молодіжні ради плану-
ється утворити у Червоненській, 
Чоповицькій, Райгородецькій, 
Стриївській, Вишевицькій та 
Городницькій громадах. Цікаве 
тим, що створення молодіжних 
рад і досі планується. Як правило, 
молодіжні структури і громадські 
організації будь-якого спряму-
вання зазвичай створюються 
не за планом чи, тим паче, за 
рознарядкою, вказівкою або по-
бажанням чиновника чи просто 
поважної людини. Молодіжна 
рада, нехай навіть консульта-
тивно-дорадчого призначення 

чи рівня функціонування, має 
виникати на базі ініціативи пев-
них людей, які мають пропози-
ції, будують певні перспективні 
завдання. Як варіант молодіжна 
рада як об’єднання може виник-
нути і розпочати свою роботу 
навколо будь-якого проєкту,  що 
стосується значущих проблем 
певного регіону, міста, села чи на-
віть певної вулиці (мікрорайону).

Цікаво, що у жодному із пере-
ліків існуючих на Житомирщині 
молодіжних рад або у середовищі 
громад, де передбачається утво-
рення нових таких рад, немає 
Романова. Тут, як відомо, свого 
часу молодіжна рада як консуль-

тативно-дорадчий орган була  
утворена ще у 2021-му році, але 
вже за два чи три місяці після її 
появи жодних відомостей чи кон-
кретної інформації про її роботу 
чути не було. 

Станом на сьогодні мо-
лодіжної ради у Рома-
нові немає або ж вона 
існує у дуже завуальо-
вано-дрімаючому стані. 

І знову ж таки йдеться зовсім 
не про те, щоб Романів і зокрема 
Романівська селищна рада по-
трапили до списку, де очікується 
утворення чи відновлення діяль-
ності молодіжної ради. Якщо мо-
лодіжна рада у Романові і потріб-
на, то вона має стати підсумком 
важливої, ретельної, публічно 
відкритої підготовчої роботи. 
При цьому дуже важливою умо-
вою створення молодіжної ради є 
ініціатива її засновників і органі-
заторів її майбутньої діяльності. 
Щодо позиції місцевої влади та 
її взаємостосунків із молодіж-
ною радою, то тут все має бути 
також зрозумілим, відкритим 
і чесним. Зрештою, для влади 
має бути вигідною якраз само-
діяльна молодіжна ініціатива, а 
не організація, яка погоджується 

працювати під патронатом. Най-
кращою формою владного па-
тронату у стосунках із молоддю 
є публічна співпраця, системний 
діалог, що грунтується на довірі, 
взаємоповазі і відсутності будь-
якої чиновницької опіки. Зро-
зуміло, що із молоддю завжди  
працювати складно і не кожному 
такий хист до снаги, але є вимоги, 
принципи демократичної вза-
ємодії, які у стосунках старшого і 
молодшого поколінь мають бути 
рівноправними і чесними. Тоді 
молодь, молодіжна рада, як і 
будь-яка інша молодіжна громад-
ська організація, виконуватимуть 
ту роль, яку для них визначила 
природа і суспільство, – бути в 
авангарді, на вістрі часу і визна-
чати прогрес у розвитку громади, 
селища чи навіть у масштабах 
певної установи, організації чи 
території.

Ну а щодо появи у Романові 
молодіжної ради, то вона все 
ж таки потрібна. Романівська 
громада зі своїми двома десят-
ками тисяч жителів – напро-
чуд потужний організм, де іс-
нує багато проблем і вже давно 
окреслені завдання або ж поле 
роботи. У тому числі і найпер-
шим чином – для молоді!
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Чим загрожує стійкість до антибіотиків

З 18 до 24 листопада 
відзначається Всесвіт-
ній тиждень обізна-
ності про стійкість до 
протимікробних пре-
паратів. 

Що таке стійкість 
до антибіотиків, або 
антибіотикорезистентність?

З кожним неправильним ви-
користанням антимікробного 
препарату якісь із бактерій ви-
живають. Вони розмножуються 
далі, і нове покоління цих бакте-
рій вже неможливо знищити цим 
антибіотиком. 

Чим це загрожує  
кожному з нас?

З кожним роком лікувати 
такі хвороби, як пневмонія, ан-
гіна, туберкульоз, гонорея, стає 
все важче. Хірургічні операції, 
зокрема кесарів розтин або ви-
далення апендикса, стають все 
ризикованішими. 

За даними ВООЗ, у 2019 
році майже 5 мільйонів 
смертей були пов'язані з 
антибіотикорезистентністю.

Якщо антибіотики переста-
нуть діяти, 3 з 10 випадків пневмо-
нії закінчуватимуться смертю, 5 з 
1000 жінок не виживатимуть після 
пологів, лише чверть людей, які 
хворіють на туберкульоз, зможуть 
вилікуватися. 

Особливо небезпечна стійкість 
до протимікробних препаратів у 
час війни. Вона суттєво збільшує 
навантаження на систему охорони 
здоров'я. За правильного застосу-
вання такі ліки рятують життя 
пораненим і хворим військовим. 
Проте якщо резистентність до та-
ких ліків поширилася, це сильно 
ускладнює лікування й одужання 
пацієнтів.

Як зупинити цей процес?
Важливо дотримуватися таких 

принципів: 
-Приймайте антибіотики 

лише за призначенням лікаря.

-Проходьте повний курс лі-
кування антибіотиками, не про-
пускайте прийом ліків, не пере-
ривайте лікування, навіть якщо 
вам стало краще.

-Пам’ятайте, що антибіотики 
діють лише на бактерії. Ніколи не 
використовуйте їх при застудах та 
інших вірусних інфекціях.

-Не діліться залишками анти-
біотиків з друзями чи родичами і 
не призначайте їм лікування.

-Робіть усі щеплення за ка-
лендарем, а за можливості також 
рекомендовані вакцинації.

-Дотримуйтеся правил осо-
бистої гігієни. Мийте руки з ми-
лом упродовж щонайменше 40 
секунд перед приготуванням та 
вживанням їжі, після приходу з 
вулиці, відвідування вбиральні.

Для того, щоб у майбутньому 
ми, наші діти та нащадки не по-
мирали від тих хвороб, які давно 
вже навчилися лікувати, потрібні 
спільні зусилля як пацієнтів, так 
і працівників медичної системи. 

Джерело: Міністерство  
охорони здоров’я України

Як іти у декретну відпустку 
за новими правилами? 
Маршрут вагітної

З 10 листопада вагітні жінки 
мають можливість самі обира-
ти, коли йти у декретну від-
пустку: з 30-го тижня вагітності 
або пізніше.

Важливо зазначити, що тривалість від-
пустки при цьому залишається незмінною. 
Стандартна її тривалість становить 126 кален-
дарних днів, але для жінок, в яких народилося 
кілька дітей або були ускладнені чи передчасні 
пологи, цей строк продовжується ще на 14 днів.

Що потрібно зробити вагітній жінці 
для оформлення декретної відпустки:

1 Вагітна самостійно вирішує, коли вона 
хоче йти у відпустку: або з настанням 
30-го тижня вагітності, або пізніше.

2  Про своє рішення вона має повідомити 
лікаря, який веде її вагітність. Якщо 
жінка хоче початок відпустки відтермі-
нувати, вона пише заяву, в якій зазначає 
бажану дату початку своєї відпустки.

3  Якщо ж вагітна хоче почати відпустку 
з 30-го тижня, жодних додаткових дій 
їй робити не потрібно – лікар сформує 
медичний висновок про тимчасову не-
працездатність (МВТН) категорії «Ва-
гітність та пологи» під час огляду.

4  У разі написання заяви лікар сформує 
МВТН в день, що зазначений в заяві 
жінки, без її фізичної присутності. 

5  Якщо пологи відбулися раніше дати, 
зазначеної в заяві про перенесення по-
чатку відпустки, лікар, який приймав 
пологи, формує МВТН в категорії «Ва-
гітність та пологи» від дати пологів. 

6  У будь-якому разі після форму-
вання МВТН вагітна отримає смс-
повідомлення від ЕСОЗ.

7  Після формування та підписання ліка-
рем медичний висновок автоматично 
потрапляє в електронний реєстр лист-
ків непрацездатності, де на підставі 
даних з реєстру застрахованих осіб 
буде сформовано електронний лікар-
няний. 

8  У разі реєстрації в особистому кабінеті 
застрахованої особи на порталі Пен-
сійного фонду України жінка отримає 
смс-повідомлення ще й від Пенсійного 
фонду України з номером електронного 
лікарняного. 

9  Інформація про електронний лікарня-
ний відразу стає доступною в кабінеті 
роботодавця на порталі Пенсійного 
фонду України. Додатково жінка може 
повідомити роботодавця про лікарня-
ний.

10 Перенесення початку декретної від-
пустки жодним чином не впливає на 
розмір допомоги у зв'язку з вагітністю 
та пологами.
Джерело: Міністерство охорони здоров'я

Цукрозамінники.  
Користь чи шкода?

У гонитві за 
новими трендами 
ми часто шукаємо 
«більш здорові» 
альтернативи 
своїм харчовим 
звичкам. 

І сьогодні поговоримо 
про один з таких трендів – 
«без цукру», який ласкаво 
пропонує нам цукроза-
мінники.

Цукрозамінники – це 
підсолоджувачі, які ви-
користовуються замість 
звичайного столового 
цукру. Деякі виробники 
нещиро називають свої 
підсолоджувачі натураль-
ними, навіть якщо вони 
пройшли значну техноло-
гічну обробку. І продукти 
або напої з маркуванням 
«без цукру» або «дієтич-
ні» часто мають у своєму 
складі як штучні, так і 
природні (натуральні) 
замінники цукру. 

Натуральні замінники 
цукру – фруктові соки та 
нектари, мед, кленовий 
сироп тощо – часто рекла-
муються як більш здорові 
варіанти, ніж просто цу-
кор чи інші його замінни-
ки. Але навіть природні 
підсолоджувачі можуть 
підлягати обробці, що 
ставить під сумнів їхню 
натуральність. 

Натуральні підсоло-
джувачі, як правило, є 
безпечними, але важливо 
розуміти, що споживання 
будь-якого виду доданого 
цукру не принесе користі 
для здоров'я. Такі підсоло-
джувачі не містять багато 
корисних поживних речо-
вин, зокрема клітковини, 
поліфенолів, вітамінів або 
мінералів. Наприклад мед 
і цукор схожі за пожив-

ною цінністю, а організм 
однаково переробляє їх 
на глюкозу та фруктозу. 
Надмірне споживання 
будь-якого цукру, зокрема 
й натуральних замінників, 
може призвести до таких 
проблем зі здоров’ям, як 
карієс, надмірна вага та 
підвищений рівень триглі-
церидів (розглядається як 
ризик серцево-судинних 
хвороб).

Штучні замінники 
цукру можуть бути виго-
товлені як із синтетичних 
речовин, так і з природ-
них джерел (з рослин, для 
прикладу). Такі замінники 
надзвичайно солодкі та 
майже не містять калорій. 
Вони широко використо-
вуються в оброблених 
харчових продуктах (без-
алкогольні напої, випічка, 
цукерки, пудинги, джеми 
та молочні продукти). На 
відміну від класичного цу-
кру вони не підвищують 
рівень глюкози в крові, що 
дуже важливо для людей 
з цукровим діабетом.

Що каже ВООЗ
Всесвітня організа-

ція охорони здоров’я не 
рекомендує вживати не-

цукрові підсолоджувачі 
(англійською non-sugar 
sweeteners – NSS) для 
контролю ваги або зни-
ження ризику цукрового 
діабету, захворювань сер-
цево-судинної системи 
або раку. Та ця рекомен-
дація не стосується людей 
з цукровим діабетом. Се-
ред підсолоджувачів, які 
згадує ВООЗ, – аспартам, 
ацесульфам калію, адван-
там, сахарин, цикламати, 
неотам, сукралоза, стевія 
та її похідні. 

Заміна вільних цук
рів на штучні чи при
родні підсолоджу
вачі не допомагає 
контролювати вагу 
в довгостроковій 
перспективі. 

Найкращий для цього 
варіант – збалансований 
раціон, і обмеження дода-
ного цукру зокрема. ВООЗ 
рекомендує не більше 10 
чайних ложок доданого 
цукру (скоротіть вживан-
ня підсолоджених напоїв, 
солодощів, випічки, солод-
ких сухих сніданків). 

Джерело: Центр  
громадського здоров`я
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Гороскоп на тиждень 22 листопада - 28 листопада Куточок ГОРОДНИКА

Смачного!

Різне

ОВЕН
Доведеться роз -

риватися між робо-
тою та численними 

обов'язками. Але, можливо, ви 
вже до цього звикли? Налаго-
джуйте контакти. 

ТЕЛЕЦЬ
Найкращий час для 

пошуку віддаленої за-
йнятості – це дасть більше сво-
боди та натхнення. Поїздки на 
цьому тижні будуть вдалими. 

БЛИЗНЮКИ
В особистому жит-

ті не варто очікувати 
істотних змін – все буде дуже 
стабільним і передбачуваним. 
Закохані відчуватимуть напру-
женість. 

РАК
Щоб реалізувати 

свій потенціал, шукай-
те однодумців, які підтримають 
вас у будь-яких починаннях. Уві-
мкніть свою чарівність. 

ЛЕВ
Для всіх заходів 

професійного та фі-
нансового плану найкращий 
час. Можна розраховувати на 
підвищення на посаді із збіль-
шенням окладу.

ДІВА
Гарний час  д л я 

укладання офіційних 
союзів, підбиття під-

сумків співробітництва та по-
становки нових цілей. 

ТЕРЕЗИ
Тиждень сприятли-

вий для того, щоб закла-
дати правильні стосунки 

з колегами, керівником, ставити 
маленьку мету та домагатися її.

СКОРПІОН
Сприятливий тиж-

день, пов'язаний із но-
вими починаннями. 

Сміливо дивіться у майбутнє 
та будуйте грандіозні плани, не 
забуваючи про відпочинок.

СТРІЛЕЦЬ
Саме протягом цьо-

го тижня можна почати 
накопичувати і відкладати гроші 
на річ, що дійсно стоїть. Пере-
гляньте прайси на вашу працю.

КОЗОРІГ
Яскраво заявляйте 

про себе, робіть те, що 
довго відкладали. Ви побачите 
дорогу до нових перспектив. 
Зверніть увагу на сигнали тіла.

ВОДОЛІЙ
Займіть споглядаль-

ну позицію, відстежуйте 
свої внутрішні відчуття та все, 
що відбувається навколо вас. 
Відкладіть масштабні справи.

РИБИ
Прекрасний тиж-

день для того, щоб роз-
планувати подорожі та подума-
ти про нове навчання. Проводьте 
час у своє задоволення і радійте 
життю.

Джерело: ТСН
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Підготовка кімнатних 
рослин до зими: 
основні правила, про які 
багато хто не знає

Поради від досвідче-
них квітникарів

Підготовка кімнатних рос-
лин до холодів важлива, це 
допоможе квітам пережити 
зимовий період, – розповіда-
ють експерти.

Освітлення
Взимку дні стають корот-

шими, і рослини можуть від-
чувати нестачу світла.

Намагайтеся забезпечити 
їм максимальне доступне при-
родне освітлення, розміщуючи 
їх ближче до вікон.

За потреби використовуйте 
додаткове освітлення фітолам-
пами.

Зменште полив
Взимку рослини зазвичай 

ростуть повільніше і можуть 
вимагати менше води.

Пересушування коренів або 
надлишок вологи може бути 
шкідливим. Треба підтриму-
вати помірну вологість ґрунту, 
орієнтуючись на потреби кож-
ної конкретної рослини.

Зволожте повітря
Через обігрів у приміщен-

ні повітря може стати занадто 
сухим.

Використовуйте зволожу-
вачі повітря або інші способи, 
щоб підтримувати оптималь-
ний рівень вологості у кімна-
тах. Це допоможе рослинам 
почуватися комфортно.

Зменште підживлення
Взимку рослини потребу-

ють меншої кількості пожив-
них речовин, тому зменште 
частоту і концентрацію добрив. 
Поживні речовини можуть 
накопичуватися у ґрунті, що 
шкідливо для рослин.

Уникайте протягів та 
холодних температур

Рослини не повинні зазна-
вати різких змін температури 
та холодних протягів.

Намагайтеся захистити їх 
від холодного повітря і не роз-
міщуйте поруч із вікнами, де 
культури можуть приймати на 
себе холодні потоки повітря.

Провітрюйте приміщення
Попри попередній пункт 

важливо регулярно провітрю-
вати приміщення, щоб забез-
печити доступ свіжого повітря 
в кімнатах та уникнути мож-
ливих проблем із грибками та 
комахами.

Перевірте рослини на 
наявність шкідників

Взимку шкідники можуть 
стати активнішими в умовах 
сухості та тепла.

Регулярно перевіряйте рос-
лини та вживайте необхідних 
заходів боротьби.

Обрізка та догляд
Взимку теж можна про-

вести обрізання рослин, ви-
даливши хворі чи пошкоджені 
частини.

Це допоможе квітам зберег-
ти сили та енергію та очисти-
тися від непотрібних уражених 
стебел.

Зимовий відпочинок
Деякі рослини потребують 

зимового періоду спокою, коли 
їм необхідно знизити темпи 
зростання.

У цьому разі зменште полив 
та підживлення окремих куль-
тур, забезпечивши рослинам 
спокійний період.

Перевіряйте стан рослин

Регулярно стежте за 
кімнатними рослинами 
та реагуйте на будь-які 
зміни в їхньому стані, 
такі як жовтизна листя, 
їхнє опадання та інші 
ознаки нездоров'я.

Зробіть правильні дії в разі 
потреби.

Джерело: Ukr.Media

Сирні пончики
Інгредієнти: 450 г кисломолочного сиру, 1 яйце, 50 

г цукру, 10 г ванільного цукру, 100 г борошна, 500 мл 
олії, цукрова пудра для подачі.

• У блендері перебийте 450 г сиру до однорідної 
текстури. Перекладіть його в миску, додайте яйце, 50 г 
цукру та 10 г ванільного. Гарно перемішайте до одно-
рідності, всипте 100 г борошна та знову перемішайте.

• З тіста сформуйте кульки діаметром 5-6 см.
• Розігрійте близько 500 мл олії в глибокій па-

тельні. Викладайте пончики по 4-5 за раз і смажте, 
повертаючи на різні боки, до золотавої скоринки. Це 
займе по пару хвилин з кожного боку.

• Готові пончики викладайте на паперовий руш-

ник, щоб він увібрав зайвий жир. Притрусіть зверху 
цукровою пудрою через ситечко до смаку.

• Їсти пончики можна і гарячими, і вже холодни-
ми. Однак щойно з пательні вони смакують трішки 
краще.

Шоколадні пряники
Інгредієнти для пряників: 200 мл кефіру, 1 ч. 

л. розпушувача, 1 яйце, 100 г цукру, 1 ч. л. ванільного 
цукру, 1 ч. л. кориці, 80 г шоколаду, 400 г борошна, 3 
ст. л. рослинної олії, 30 г борошна для підпилу. Для 
глазурі: 300 г цукрової пудри, 2 ст. л. лимонного соку, 
4 ст. л. води.

• До 200 мл кефіру додайте 1 ч. л. розпушувача 
та перемішайте. 80 г шоколаду подрібніть ножем 
на дрібні шматочки.

• Додайте до кефіру також 1 яйце, 100 г цукру, 
3 ст. л. олії та по 1 ч. л. ванільного цукру та кориці, 
а також 80 г подрібненого шоколаду. Перемішайте.

• Поступово і помішуючи додайте до рідких 
інгредієнтів 400 г просіяного борошна.

• Присипте робочу поверхню 30-ма г борошна 
та викладіть на неї тісто. Ретельно замісіть тісто 
(це займе приблизно 5-7 хв) та сформуйте з нього 
пласке коло.

• За допомогою скалки розкачайте тісто в пласт 
товщиною 1 см. Щоб пласт при розкочуванні вий-
шов рівномірним, розмістіть його між 2 листами 
пергаментного паперу.

• За допомогою склянки або металевої форми 
видавіть кружальця тіста.

• Застеліть деко пергаментним папером та ви-
кладіть на нього сформовані пряники. Випікайте 
пряники 20 хв при температурі 180 градусів. Дайте 
їм охолонути перед покриттям глазур’ю.

• Для глазурі: до 300 г цукрової пудри додайте 
2 ст. л. лимонного соку та 4 ст. л. води. Ретельно 
вимішайте глазур та полийте нею готові пряники.

Джерело: klopotenko.com
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Споживачу

ОГОЛОШЕННЯ
ВТРАЧЕНЕ ПОСВIДЧЕННЯ ДИТИНИ З 
БАГАТОДIТНОЇ СIМ'Ї, ВИДАНЕ НА IМ'Я 
КЛЕЙМАНА НАЗАРА АНАТОЛIЙОВИЧА, 
ВВАЖАТИ НЕДIЙСНИМ.

ВТРАЧЕНИЙ АТЕСТАТ ПРО ОТРИМАННЯ 
ЗАГАЛЬНОЇ СЕРСЕДНЬОЇ ОСВIТИ, ВИ-
ДАНИЙ В ЗОШ №20, НА IМ'Я БЕЗДУШ-
НЮКА ПАВЛА ЛЕОНIДОВИЧА, 1969 РОКУ 
НАРОДЖЕННЯ, ВВАЖАТИ НЕДIЙСНИМ.


